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REAL DEV  ဖိတ္ေခၚေဆြးေႏြးပြဲ အေမးအေျဖ က႑မွ မွတ္စုမ်ား 

ရက္စြဲ- ၁၈ ဇန္နဝါရီ ၂ဝ၁၉ (ေသာၾကာေန႔) 

အခ်ိန္- ၁၃း၃ဝ -၁၆း၃ဝ 

ေနရာ- စိမ္းလန္းစုိျပည္ ပန္းျခံ အစည္းအေဝးခန္းမ၊ ရန္ကုန္ 

ပါဝင္ေဆြးေႏြးသူ - ၅၅ ဦး 

ေနာက္ခံအေျခအေန 

“ေက်းလက္ေနဆင္းရဲႏြမ္းပါးသူမ်ား၏ ပါဝင္ေဆာင္႐ြက္မႈျဖင့္ ေျမလြတ္၊ ေျမလပ္ႏွင့္ ေျမ႐ုိင္းမ်ားအား 
ျပန္လည္စြန္႔လႊတ္ လႊေဲျပာင္းေပးျခင္း၊ ျပန္လည္ ခြဲေဝခ်ထားျခင္းႏွင့္ ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေစျခင္း” (REAL DEV) 
စီမံကိန္းအတြက္ အဆုိျပဳလႊာမ်ားတင္သြင္းရန္ ဖိတ္ေခၚျခင္း ႏွင့္ ပတ္သက္၍ စိတ္ဝင္စားသူမ်ား ႏွင့္ 
အတတ္ႏုိင္ဆုံး က်ယ္က်ယ္ျပန္႔ျပန္႔ ေဆြးေႏြးတုိင္ပင္ႏုိင္ရန္ ရည္ရြယ္ ထားသည့္ LIFT၏ ကတိကဝတ္မ်ား၏ 
အစိတ္အပုိင္းအျဖစ္၊ အမ်ားျပည္သူ မည္သူမဆုိ ပါဝင္ႏိုင္သည့္ ဖိတ္ေခၚ ေဆြးေႏြးပြဲကုိ ဇန္နဝါရီလ ၁၈ ရက္ 
ေန႕က ရန္ကုန္ၿမိဳ႕တြင္ က်င္းပခ့ဲပါသည္။ အစည္းအေဝး၏ ရည္ရြယ္ခ်က္မွာ LIFT ၏ REAL DEV 
စီမံကိန္းအတြက္ အဆုိျပဳလႊာ တင္သြင္းရန္  ဖိတ္ေခၚျခင္းႏွင့္ ပတ္သက္၍ အရပ္ဘက္ လူမႈ အဖြဲ႔အစည္းမ်ား ႏွင့္ 
အျခား ပါဝင္ပတ္သက္သူမ်ား၏ စုိးရိမ္ပူပန္မႈမ်ား၊ ရႈေထာင့္အျမင္မ်ား၊ အသိအျမင္မ်ားအား ေဆြးေႏြးရန္ 
ျဖစ္သည္။  ေဆြးေႏြးပြဲတြင္ အဆုိျပဳစီမံကိန္းႏွင့္ ဆက္စပ္လ်က္ရွိသည့္ အဓိက အေၾကာင္းအခ်က္မ်ားကုိ 
ရွင္းလင္းတင္ျပျခင္းျဖင့္ အဆုိျပဳလႊာဖိတ္ေခၚရသည့္ ေနာက္ခံအေျခအေန၏ အတြင္း က်က် အေၾကာင္းအခ်က္ 
မ်ားအား အသိေပးခ့ဲပါသည္။  

 

ေဆြးေႏြးပြဲ အက်ဥ္းခ်ဳပ္ကုိ ပါဝင္ေဆြးေႏြးသူမ်ား၏ သီးသန္႔ေမးခြန္းမ်ား ႏွင့္ LIFT ၏ ေျဖၾကားခ်က္မ်ားႏွင့္အတူ 
ေအာက္ပါအတုိင္း ရွင္းလင္းေဖာ္ျပအပ္ပါသည္။  ေဆြးေႏြးပြဲကုိ LIFT  ရန္ပုံေငြ ညႊန္ၾကား ေရးမွဴး Katy Webley 
ႏွင့္ LIFT ရန္ပံုေငြ ဘုတ္အဖြ႔ဝဲင္ ႏွင့္ ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေရးႏွင့္ ပူးေပါင္း ေဆာင္ရြက္ေရး ဆုိင္ရာ ဆြစ္ ေအဂ်င္စီ မွ 
ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ေရးဆုိင္ရာ ဒုတိယ အၾကီးအကဲ Markus Buerli တုိ႔က အဆုိျပဳလႊာဖိတ္ေခၚျခင္း၏ 
ေနာက္ခံအေျခအေနမ်ားကုိ ရွင္းလင္းအမွာစကား ေျပာၾကားျခင္းျဖင့္ စတင္ခဲ့ပါသည္။  ေဆြးေႏြးပြဲ 
တက္ေရာက္လာသူမ်ားအား ေမးခြန္းမ်ားေမးရန္ ဖိတ္ေခၚျခင္း မျပဳမီ LIFT မွ မူဝါဒေရးရာ အထူးကၽြမ္းက်င္သူ 
Dr. Brett Ballard က REAL DEV စီမံကိန္း၏ အဓိက အေၾကာင္းအခ်က္မ်ားကို ျခံဳငုံ၍ 
ရွင္းလင္းေျပာၾကားခဲ့ပါသည္။  ထုိေနာက္ ေဆြးေႏြးပြဲကုိ စတင္ခ့ဲပါသည္။  ဤ မွတ္စုတြင္ ေမးျမန္းခ့ဲသည့္ 
ေမးခြန္းမ်ားႏွင့္ LIFT ၏ ျပန္လည္ ေျဖၾကားခ်က္ မ်ားကုိ အေသးစိတ္ ျပည့္စုံစြာ ေဖာ္ျပထားပါသည္။ 

 

စီမံကိန္း ဆုိင္ရာ အဓိက အေၾကာငး္အရာမ်ား ႏွင့္ ပတ္သက္၍  ရွင္းလငး္ေျဖၾကားေပးရန ္ေမးခြနး္ 

၁။  ဤစီမံကိန္းႏွင့္ ပတ္သက္၍ အမ်ားျပည္သူဖတ္ရႈေလ့လာရန္ စာတမ္း ရိွပါသလား။ ေရွ႕ေျပး စီမံကိန္းႏွင့္ 
ပတ္သက္၍ ရိွပါသလား။ 
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ေျဖၾကားခ်က္ ။ မင္းလွၿမိဳ႕နယ္အတြင္း အဆုိျပဳထားေသာ ေရွ႕ေျပးစီမံကိန္းေဒသ ႏွစ္ခုႏွင့္ 
ပတ္သက္သည့္ စာတမ္းမ်ားကုိ LIFT ၏ အင္တာနက္ ဝက္ဘ္ဆုိဒ္၌ ေနာက္ဆက္တြဲ ၆ ႏွင့္ ေနာက္ဆက္ တြဲ ၇ 
တုိ႔တြင္ ေဖာ္ျပထားပါသည္။ 

၂။ လယ္ယာေျမ ငွားရမ္း လုပ္ပုိင္ခြင့္ျပဳလက္မွတ္ ပုံစံ ၇ ထုတ္ေပးေရးႏွင့္ အက်ံဳးဝင္သည့္ REAL DEV 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး သေဘာတူညီခ်က္ ႏွင့္ပတ္သက္သည့္ ဆုံးျဖတ္ခ်က္ ခ်မွတ္ေရးဆုိင္ရာ 
လုပ္ငန္းစဥ္ႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ အျမင္ကုိ ေျပာျပပါ။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ REAL DEV တြင ္ အသက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းမႈ ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ေရးဆုိင္ရာ က႑ ႏွင့္ 
ဆက္ႏြယ္ေနသည့္ ေျမယာလုပ္ပုိင္ခြင့္ပိုင္ဆိုင္မႈ က႑ ပါဝင္ၿပီး သက္ေမြးဝမ္းေက်ာင္းမႈ ဖြ႔ံၿဖိဳးတိုးတက္မႈမွာ  
ေျမယာငွားရမ္း လုပ္ကုိင္ျခင္း က႑ကုိ ျပည့္ျပည့္ဝဝ စီမံေဆာင္ရြက္ေျဖရွင္းႏုိင္မႈ အေပၚတြင္ မီွတည္ 
ေနပါသည္။ ကၽြႏ္ုပ္တုိ႔၏ ရည္မွန္းခ်က္ပန္းတုိင္မွာ အက်ိဳးခံစားခြင့္ရိွသူမ်ား အေနျဖင့္ ေျမယာႏွင့္ ပတ္သက္ 
သည့္ အက်ိဳးခံစားခြင့္ကုိ အခိုင္အမာရရိွေစမည့္ ေျမယာလုပ္ပိုင္ခြင့္ပိုင္ဆိုင္မႈ ရရိွေစေရး ျဖစ္ပါသည္။  အကယ္၍ 
ဤ ပန္းတုိင္ရရိွေရး ႀကိဳးပမ္းရာတြင္ လုံေလာက္သည့္ တုိးတက္မႈ မရွိပါက စီမံကိန္း၏ 
လယ္ယာစုိက္ပ်ဳိးေရးဖြ႕ံၿဖိဳးတုိးတက္မႈက႑ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးကုိ ေရွ႔ဆက္ေဆာင္ရြက္ျခင္းမရိွႏုိင္ရန္ 
‘ရပ္-သြား နည္းလမ္း’ ကုိ ထည့္သြင္းထားပါသည္။ 

ထို႔ုျပင္ REAL DEV စီမံကိန္းတြင္ ဆုံးျဖတ္ခ်က္ခ်ႏုိင္သည့္ အဖြ႔ ဲႏွစ္ဖြဲ႔ ထည့္သြင္းဖြဲ႔စည္းထားေပးၿပီး ျဖစ္ပါသည္- 

• MOALI ဒုတိယ ဝန္ႀကီး က ဥကၠဌ အျဖစ္ ေဆာင္ရြက္သည့္ ဦးေဆာင္ ေကာ္မတီမွ စီမံကိန္းအတြက္ 
မဟာဗ်ဴဟာႏွင့္ မူဝါဒဆုိင္ရာ လမ္းညႊန္မႈ ေပးမည္ျဖစ္မည္ 

• ၿမိဳ႕နယ္ အေထြေထြအုပ္ခ်ဳပ္ေရးဦးစီးဌာန (GAD) ႏွင့္ ပူးတြဲ ဥကၠဌ ေဆာင္ရြက္ထားသည့္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး ေကာ္မတီတြင္ အရပ္ဘက္ လူမႈအဖြဲ႔အစည္းမ်ား၊ ေတာင္သူလယ္သမား 
ကုိယ္စားလွယ္မ်ား၊ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ား ႏွင့္ ရပ္ရြာလူထု ကိုယ္စားလွယ္မ်ား ပါဝင္သည္။  
ေကာ္မတီက စီမံကိန္း အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးအတြက္ စည္းမ်ဥ္းစည္းကမ္း ထိန္းသိမ္းႀကီးၾကပ္ေရး  
ႏွင့္ ပတ္သက္၍ တာဝန္ရိွသည္။ ေရြးခ်ယ္ထားသည့္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး မိတ္ဖက္အဖြဲ႔  ႏွင့္ 
ခန္႔အပ္ထားသည့္ စီမံကိန္း ညႊန္ၾကားေရးမွဴးတုိ႔ပါဝင္ေသာ စီမံကိန္း စီမံခန္႔ခြဲေရး ဌာန (Programme 
Management Unit, PMU) က ေကာ္မတီ ႏွစ္ရပ္ အတြင္းရိွ ေန႔စဥ္ လုပ္ငန္းေဆာင္တာမ်ားကုိ 
ခ်မွတ္ထားသည့္ ဆုံးျဖတ္ခ်က္ မ်ားႏွင့္အညီ လုပ္ကုိင္ေဆာင္ရြက္ရန္ တာဝန္ရိွသည္။  PMU အေနျဖင့္ 
လုပ္ငန္း အစီအစဥ္မ်ား ႏွင့္ ဘ႑ာေရး အစီအစဥ္မ်ားကုိ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး ေကာ္မတီထံ 
သုံးလ တစ္ႀကိမ္ တင္ျပ ရမည္ျဖစ္သည္။ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး လုပ္ငန္းစတင္ၿပီး 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရး မိတ္ဖက္အဖြဲ႔ ေရြးခ်ယ္ၿပီးသည့္ အခါ MOALI ၏ သေဘာတူညီခ်က္ႏွင့္ 
အညီ ေကာ္မတီ မ်ား၏ စီစဥ္ေဆာင္ရြက္မႈႏွင့္ လုပ္ငန္းေဆာင္တာမ်ားကုိ အေသးစိတ္ျပဌာန္းမည္ 
ျဖစ္သည္။ 
 

၃။ ေနာင္အနာဂတ္တြင္ စီမံကိန္းပုံစံတူကုိ တႏုိင္ငံလုံးအတုိင္အတာျဖင့္ ေဆာင္ရြက္သည့္အခါ အဆင့္ 
အမ်ိဳးမ်ိဳးတြင္ ရိွသည့္ ေျမယာ စီမံခန္႔ခြဲေရး အဖြဲ႔မ်ား ႏွင့္ ေျမယာ စိစစ္ေရးအဖြဲ႔မ်ားက့ဲသုိ႔ေသာ  လက္ရိွ 
ဆုံးျဖတ္ခ်က္ခ်ႏုိင္သည့္ အဖြဲ႔အစည္းမ်ား ႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရာယ္မ်ား ကုိ 
ေျဖရွင္းရန္ မည္သို႔ စဥ္းစားထားပါသလဲ။ 
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ေျဖၾကားခ်က္ ။ စီမံကိန္း ၏ အဓိက အက်ိဳးရလဒ္သည္  ဤစီမံကိန္းအတြင္း ရိွေနေသာ အေျခအေနတြင္ 
ေျမယာ ခြဲေဝခ်ထားေရး ဆုိင္ရာ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားဆုိင္ရာ မူေဘာင္ ႏွင့္ ဆက္ႏြယ္ေနသည့္ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား 
ေရးဆြဲၿပီး စမ္းသပ္ ေဆာင္ရြက္ရန္ ျဖစ္သည္။  ဤစီမံကိန္းလုပ္ေဆာင္မႈနည္းလမ္းမ်ားသည္ 
ေနရာေဒသအလုိက္သာ လုပ္ေဆာင္မႈဟု ရႈျမင္ႏုိင္ၿပီး ဆုံးျဖတ္ခ်က္ ခ်ေရးလုပ္ငန္းစဥ္ႏွင့္ပတ္သက္၍  
အသိေပးရန္အတြက္ အသုံးျပဳႏိုင္သည္။ စီမံကိန္း အေနျဖင့္ လယ္ယာ ေျမမွတ္ပုံတင္ျခင္း ႏွင့္ ပတ္သက္သည့္ 
ေအဂ်င္စီမ်ားႏွင့္ ပူးတြဲေဆာင္ရြက္ျခင္းျဖင့္ ျဖစ္ေပၚဆဲ အေျခအေန မ်ား ႏွင့္ လုိက္ေလ်ာညီေထြရိွေစရန္ 
ညိွေပးႏုိင္သည့္စြမ္းအားျဖင့္ အဆုိပါ လုပ္ငန္းမ်ားကုိ လုပ္ေဆာင္ႏုိင္ သည့္ စြမ္းေဆာင္ရည္ ျမွင့္တင္ေပးႏုိင္ရန္ 
ေမွ်ာ္မွန္းထားသည္။ 

၄။ REAL DEV မွာ ေျမယာဖြံ႕ၿဖိဳးေရး အတြက္ ဘတ္ဂ်က္ အေမရိကန္ ေဒၚလာ ၁.၃ သန္းကုိ အိမ္ေထာင္စု 
၅ဝဝ အတြက္သာ လ်ာထားထားသည့္အတြက္ ကုန္က်စရိတ္ႏွင့္ ထုိက္တန္သည့္ တန္ဖုိး သိပ္မရိွဟု 
မထင္ျမင္မိဘူးလား။  

ေျဖၾကားခ်က္  ။ REAL DEV အေနျဖင့္ မင္းလွရိွ ေျမယာခြဲေဝခ်ထားေရးႏွင့္ဆုိင္သည့္ အေျခအေန အတြက္ 
မူေဘာင္တစ္ခု ႏွင့္ လုပ္ငန္းစဥ္ ေရးဆြဲမည္ျဖစ္သည္။ ေရွ႕ေျပးလုပ္ငန္း၏ သေဘာသဘာဝ ျဖစ္ေသာ ေၾကာင့္ 
အိမ္ေထာင္စု တစ္စုခ်င္းအတြက္ ကုန္က်စရိတ္မွာ ျမင့္မည္ျဖစ္သည္။  ထုိ႔ျပင္ ကုန္က် စရိတ္ႏွင့္ 
ထိုက္တန္သည့္တန္ဖုိး (ေငြကုန္ရက်ိဳးနပ္မႈ) အား အက်ိဳးေက်းဇူးကုိ အိမ္ေျခအေရအတြက္ျဖင့္ ပိုင္းျခား၍ 
ရလာသည့္တန္ဖုိးဟု လုပ္ရိုးလုပ္စဥ္အတိုင္း အလြယ္တယူ သတ္မွတ္ယူဆ၍မရပါ။ ထို႔ျပင္ ျမန္မာႏုိင္ငံ တြင ္
အေျခအေန အေနအထား အမ်ိဳးမ်ိဳး ရိွေနသည့္အတြက္ စံ ပံုစံ ကုိလည္း အားလုံးႏွင့္ ကုိက္ညီသည္ဟုု 
တသမတ္တည္း သတ္မွတ္၍ မရႏုိင္ပါ။  ထုိ႔ျပင္ စီမံကိန္းအေနျဖင့္ ေျမယာ ခြဲေဝခ်ထားေရး 
အေထာက္အကူအျပင္၊ အျခား အက်ိဳး ေက်းဇူးမ်ားကုိ လည္း ေဆာင္ၾကဥ္းေပးမည္ျဖစ္သည္။ 

တက္ေရာက္လာသူမ်ားမ ွအဆုိျပဳလႊာ ဖိတ္ေခၚျခင္းႏွင့္ ပတ္သက္သည္ ့ေဆြးေႏြး ေမးျမန္းခ်က္ 
မ်ား 

၁။  မည္သည့္အေၾကာင္းေၾကာင့္ လယ္ယာစုိက္ပ်ိဳးေရး က႑ ဖြံ႕ၿဖိဳးမႈ ဘတ္ဂ်က္ကုိ ကန္ေဒၚလာ ၁ သန္း 
သတ္မွတ္ၿပီး ေျမယာ ျပန္လည္ေနရာခ်ထားေရး ဘတ္ဂ်က္ကုိ ကန္ေဒၚလာ ၁.၃ သန္း သတ္မွတ္ပါသနည္း။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။  ေျမယာ ျပန္လည္ေနရာခ်ထားေရးက႑တြင္ (ဥပမာ - ကြင္းေျမပုံ တုိင္းတာ 
ေရးဆြဲျခင္းက့ဲသုိ႔) (လယ္ယာေျမစီမံခန္႔ခြဲေရးႏွင့္ စာရင္းအင္း ဦးစီးဌာန၊ DALMS) စြမ္းေဆာင္ရည္ 
ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေရး ႏွင့္ မူဝါဒေရးရာ ေဆြးေႏြးႏီွးေႏွာမႈမ်ားမွရယူခ့ဲသည့္ သင္ခန္းစာမ်ား ပါဝင္ပါသည္။ 
၎အခ်င္းအရာတုိ႔ကုိ ညႊန္ျပသည့္ ကိန္းဂဏန္းမ်ားအျဖစ္ မွတ္ယူသင့္ပါသည္။ 

၂။  အက်ိဳးခံစားခြင့္ရွိသူ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား ပါဝင္လာျခင္းျဖင့္ ပဋိပကၡ ေျဖရွင္းေသာ နည္းလမ္း ႏွင့္ အျခား 
လုပ္ငန္းစဥ္မ်ား တုိးတက္လာႏုိင္မည္ျဖစ္သျဖင့္ ေတာင္သူလယ္သမားမ်ား ႏွင့္ ရပ္ရြာလူထု 
ကုိယ္စားလွယ္မ်ားကုိ ဦးေဆာင္ ေကာ္မတီတြင္ ပါဝင္ေစမည့္ အစီအစဥ္ရွိသလား။  
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ေျဖၾကားခ်က္ ။ LIFT အေနျဖင့္ အႀကံျပဳခ်က္ကုိ ေကာင္းစြာ မွတ္သားထားၿပီး စီမံကိန္း ဒီဇုိင္း 
ေနာက္ဆုံး အဆင့္တြင္ ေရြးခ်ယ္ထားသည့္ မိတ္ဖက္အဖြဲ႔မ်ား ႏွင့္ ေဆြးေႏြးတုိင္ပင္ကာ အေလးထား 
စဥ္းစားမႈမ်ား ျပဳလုပ္ပါမည္။ 

၃။ စီမံကိန္းအေနျဖင့္ အမ်ိဳးသား ေျမယာ မွတ္ပံုတင္ျခင္းကုိ အေျခခံ၍ အထူးသျဖင့္ ဓေလ့ထုံးတမ္းအရ 
ေျမယာပုိင္ဆိုင္ျခင္း ႏွင့္ ပက္သက္၍ သက္ဆုိင္ရာ တုိင္းေဒသႀကီး/ျပည္နယ္ႏွင့္ ပုိမုိ သင့္ေတာ္မည့္ 
ေဒသဆုိင္ရာ ေျမယာမွတ္ပုံတင္ျခင္းမ်ား ကုိ ထည့္သြင္းႏိုင္ပါမည္လား။ ျဖည့္စြက္ ေျပာၾကားလိုသည္မွာ 
စီမံကိန္း မူေဘာင္အတြင္း က်ေရာက္ေနသည့္ ရပ္ရြာလူထုက စီမံခန္႔ခြဲသည့္ အမ်ားပုိင္ ေျမယာမ်ား၊ 
စားက်က္ေျမမ်ားအတြက္ အခြင့္အလမ္း ရိွ/မရိွ။ ထုိ ေျမအမ်ိဳးအစားမ်ား၏ အဓိပၸါယ္ သတ္မွတ္ခ်က္ကုိ 
အမ်ိဳးသား ေျမအသုံးခ်မႈ မူဝါဒ ႏွင့္ အျခား ဥပေဒမူဝါဒမ်ားတြင္ သတ္မွတ္ ျပဌာန္းထားျခင္း မရိွေသးသည့္ 
အတြက္ REAL DEV စီမံကိန္းအေနျဖင့္ အဓိပၸါယ္သတ္မွတ္ရန္ တုိက္တြန္းအားေပးသင့္ပါသည္။  
ရပ္ရြာလူထု စီမံခန္႔ခြဲသည့္ ေျမယာမ်ား ႏွင့္ စားက်က္ေျမမ်ား၏ အဓိပၸါယ္ကုိ သတ္မွတ္ ျပဌာန္းေပးျခင္းျဖင့္ 
တိုင္းရင္းသားလူမ်ိဳးစုမ်ား ေနထိုင္ရာေဒသမ်ားအတြက္ အက်ိဳးရိွေစမည္ ျဖစ္သည္။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ LIFT အေနျဖင့္ လတ္တေလာ စဥ္းစားသုံးသပ္ဆဲျဖစ္သည့္ ျပန္လည္ ျပဳျပင္ 
ေရးဆြဲထားေသာ မဟာဗ်ဴဟာတြင္ ဓေလ့ထုံးတမ္းအရ ေျမယာငွားရမ္းလုပ္ကုိင္ခြင့္ မွတ္ပံုတင္ျခင္းကုိ 
ထည့္သြင္း ေဆာင္ရြက္ရန္ ရည္မွန္းထားပါသည္။ ထုိ႔ျပင္ ဤအဆုိျပဳလႊာတင္သြင္းရန္ ဖိတ္ေခၚျခင္းတြင္လည္း 
ရပ္ရြာလူထု စီမံခန္႔ခြဲ သည့္ေျမယာမ်ား ႏွင့္ စားက်က္ေျမမ်ားပါ အက်ံဳးဝင္ေစမည့္ အခြင့္အလမ္း မ်ားပါရွိပါသည္။ 

၄။  စီမံကိန္းသည္ မင္းလွၿမိဳ႕နယ္တြင္ ကုမၸဏီမ်ားမွ ျပန္လည္အပ္ႏံွသည့္ ေျမယာမ်ားကုိ ခြဲေဝခ် 
ထားေပးမည္ ျဖစ္သျဖင့္ ျပန္လည္အပ္ႏံွထားသည့္ က်န္ေျမယာမ်ား ႏွင့္ပတ္သက္သည့္ အနာဂတ္ 
အစီအစဥ္ ရိွပါသလား။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ မေကြးတုိင္းေဒသႀကီး အစုိးရအဖြဲ႕ႏွင့္ တိုင္ပင္ေဆြးေႏြးစဥ္က စီမံကိန္းအေနျဖင့္ စုစုေပါင္း 
ဧက ၁၂,ဝဝဝ မွ ဧက ၅,၅ဝဝကုိ ေရွ႕ေျပးစီမံခ်က္ အျဖစ္ ကန္႔သတ္ သတ္မွတ္ထားခ့ဲပါသည္။ က်န္ရွိေနသည့္ 
ေျမယာမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္၍ ယင္းတုိ႔ကုိ ေရွ႕ေျပးအစီအစဥ္၏ ရလဒ္ေပၚတြင္ အေျခခံၿပီး မေကြးတုိင္းေဒသႀကီး 
အစုိးရ၏ ဆုံးျဖတ္ခ်က္ေပၚမူတည္၍ ဖြံ႕ၿဖိဳးတုိးတက္ေအာင္ ေဆာင္ရြက္မည္ဟု ေမွ်ာ္မွန္းထားသည့္ 
အတြက္ေၾကာင့္ ထုိ က်န္ရိွေျမယာမ်ား၏ အနာဂတ္ အစီအစဥ္ကုိ စဥ္းစားထားျခင္း မရိွေသးပါ။ 

၅။  တင္ျပေဆြးေႏြးခ်က္၌ ရည္မွန္းထားသည့္ အက်ိဳးခံစားခြင့္ရွိသူမ်ားတြင္ “အျခားတုိင္းေဒသႀကီးမ်ားမွ 
အစုိးရ၏ စီမံကိန္းမ်ားေၾကာင့္ လယ္ယာမ့ဲျဖစ္သူမ်ား” ပါဝင္သည္ဟု ေဆြးေႏြးသျဖင့္ အျခား 
တုိင္း/ေဒသႀကီးမ်ားမွ ထုိသုိ႔ေသာသူမ်ားအား မင္းလွရိွ ေျမယာမ်ားကုိ ေပးမည္ဟု ဆုိလုိပါ သလား။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ ရည္မွန္းထားသည့္ အက်ိဳးခံစားခြင့္ရွိသူမ်ားမွာ “မေကြးတုိင္းေဒသႀကီး အတြင္း အစုိးရ 
စီမံကိန္းမ်ားေၾကာင့္ ေျမယာမဲ ့ ျဖစ္သူမ်ား” ျဖစ္ပါမည္။  အဓိက ရည္မွန္းထားသူမ်ားမွာ မင္းလွ ၿမိဳ႕နယ္မွ 
ေျမယာမ့ဲမ်ားျဖစ္ၿပီး ခြဲေဝခ်ထားေပးရန္ ေျမယာက်န္ေနေသးပါက မေကြးတုိင္းေဒသႀကီး အတြင္းရိွ အျခား 
ၿမိဳ႕နယ္မ်ားမွ အစုိးရ စီမံကိန္းေၾကာင့္ ေျမယာမ့ဲျဖစ္ရသူမ်ားကုိ ျဖစ္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အက်ိဳးခံစားခြင့္ရိွသူမ်ား အျဖစ္ 
စဥ္းစားေပးမည္ ျဖစ္ပါသည္။ 

 ၆။  အမ်ားျပည္သူ ယုံၾကည္အားထားမႈ ရရိွရန္ စီမံကိန္း အမည္ ေျပာင္းလဲရန္ အစီအစဥ္ရွိပါသလား။ 

https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-programme
https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-programme


With https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-
programme  

5 
 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ ယုံၾကည္အားထားမႈ တည္ေဆာက္ရန္ အေထာက္အကူျဖစ္မည္ဆုိလွ်င္ အမည္ 
ေျပာင္းလဲႏုိင္ပါသည္။  LIFT အေနျဖင့္ စီမံကိန္း စတင္အေကာင္အထည္ေဖာ္သည္ႏွင့္ တုိးတက္မႈ 
အေျခအေနမ်ားကုိ ဝမ္းေျမာက္ဝမ္းသာစြာ တင္ျပပါမည္။ 

၇။  ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ အျပည့္အဝမရိွသည့္အျပင္ ရပ္ရြာလူထု ပူးေပါင္းပါဝင္မႈ နည္းသည့္ အက်ိဳးခံစား 
ခြင့္ရိွသူမ်ား ေဖာ္ထုတ္ျခင္း က့ဲသို႔ေသာ အႏၱရာယ္မ်ား ရွိလာႏုိင္ေခ်ရိွေသာေၾကာင့္ လယ္ယာေျမစီမံခန္႔ခြဲမႈ 
ႏွင့္ စာရင္းအင္းဦးစီးဌာန ႏွင့္ ပူးေပါင္း၍ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္အႏၱရာယ္မ်ား  ေလ်ာ့ပါးေရး အစီအစဥ္ 
ေဆာင္ရြက္ရန္ ရွိပါသလား။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ စီမံကိန္းတစ္ခုလုံးတြင္ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရာယ္မ်ား ရိွၿပီး ယင္းတုိ႔ကုိ စီမံခန္႔ခြဲရန္ 
လုိအပ္ပါသည္။  ကၽြႏု္ပ္တုိ႔ ေဆာင္ရြက္ခဲ့သည့္ နည္းလမ္းတစ္ခုမွာ စီမံကိန္း လုပ္ငန္းစဥ္ အေၾကာင္း 
ေဒသခံမ်ားအား အသိေပးႏုိင္ရန္အတြက္ REAL DEV စီမံကိန္းစာတမ္း အႏွစ္ခ်ဳပ္ကုိ ျမန္မာဘာသာသုိ႔ ျပန္ဆုိၿပီး 
မေကြးၿမိဳ႕တြင္ က်င္းပသည့္ ထိခိုက္ခံစားရသည့္ ေတာင္သူမ်ားအပါအဝင္ ပါဝင္ပတ္သက္သူ အမ်ိဳးစုံ ပါဝင္သည့္  
ႏီွးေႏွာဖလွယ္ပြဲတြင္ ျဖန္႔ေဝရန္ ျဖစ္ပါသည္။ ထုိ႔ျပင္ LIFT အေနျဖင့္ ပြင့္လင္း ျမင္သာမႈ ႏွင့္ အားလုံးပါဝင္မႈ 
ရိွေစရန္ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရာယ္ ေလ်ာ့ပါး ေရး ေျဖရွင္း နည္းလမ္းမ်ားကုိ အေကာင္အထည္ေဖာ္ရာ 
တြင္ သက္ဆုိင္ရာ အစုိးရအဖြဲ႔အစည္းမ်ား ႏွင့္ အတူ ပူးေပါင္း ေဆာင္ရြက္သည့္ အေတြ႔အႀကံဳမ်ား ရွိၿပီး 
ျဖစ္ပါသည္။ 

၈။ ေနျပည္ေတာ္တြင္ ၿပီးစီးသြားသည့္ IFAD ေျမသစ္ေဖာ္ထုတ္မႈ စီမံကိန္းမွ ရယူခဲ့ေသာ 
သင္ခန္းစာမ်ားရိွပါသည္။  LIFT အေနျဖင့္ အလားတူ အမွားမ်ား ထပ္မံမလုပ္မိေစရန္ ထုိသင္ခန္းစာမ်ားကုိ 
ေလ့လာသင့္ပါသည္။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။  ထုိအခ်က္ကုိ LIFTက သေဘာတူလက္ခံပါသည္။ စီမံကိန္း အေနျဖင့္ အျခားသူမ်ား 
ရယူခဲ ့သည့္ သင္ခန္းစာမ်ားကုိ ထည့္သြင္းစဥ္းစားပါမည္။ 

၉။ တက္ေရာက္သူမ်ားထံမွ မွတ္ခ်က္  ။ ပုံသ႑ာန္ အမ်ိဳးမ်ိဳးရွိသည့္ မင္းလွ၏ ေျမမ်က္ႏွာသြင္ျပင္ကုိ 
ေလ့လာသည့္ အခါ ေျမၾသဇာေကာင္းသည့္ ေျမေရာ၊ ေျမႀသဇာ မေကာင္းသည့္ ေျမပါ ေတြ႕ရပါသည္။  
ေျမယာမ့ဲမ်ား ႏွင့္ ေတာင္သူ လယ္သမားမ်ားအား ေျမၾသဇာ မေကာင္းသည့္ ေျမကုိ မေပးမိေအာင္ 
ေရွာင္ရွားရန္ အေရးႀကီးၿပီး ထုိေျမမ်ိဳးကုိ စားက်က္ေျမအျဖစ္ သုံးရန္ သုိ႔မဟုတ္ ထိန္းသိမ္းျပဳျပင္ရန္ 
ရည္ရြယ္ထား သင့္ပါသည္။ ထုိ႔ျပင္ အမ်ားအားျဖင့္ အပူပိုင္းဇုံ အေျခအေနႏွင့္ မသင့္ေတာ္သည့္ 
ဆည္ေျမာင္းစနစ္ ေဖာ္ေဆာင္ေပးျခင္းက့ဲသုိ႔ေသာ ေယဘုယ် ေျဖရွင္းနည္းမ်ိဳးထက္ ထုိသူမ်ားအတြက္ 
လက္ေတြ႔က် သည့္ ေျဖရွင္းနည္းလမ္းမ်ား ေဆာင္ရြက္ေပးေစလုိပါသည္။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ LIFT  က ထုိမွတ္ခ်က္ကုိ မွတ္သားထားပါသည္။  REAL DEV စီမံကိန္း စာတမ္းတြင္ 
စားက်က္ေျမမ်ား၊ ျပန္လည္ျပဳျပင္ေရး ေနရာမ်ား ႏွင့္ ေရေဝေရလဲ ထိန္းသိမ္းေစာင့္ေရွာက္ေရး ဧရိယာ 
မ်ားအတြက္ အစီအစဥ္မ်ားအျပင္ ေျမအမ်ိဳးအစား ႏွင့္ ေရအရင္းအျမစ္အမ်ိဳးအစားဆုိင္ရာ ျဖစ္ႏုိင္ေခ် 
ေလ့လာဆန္းစစ္ မႈ မ်ားပါဝင္ပါသည္။ 

၁ဝ။ ၃ႏွစ္စီမံကိန္း အခ်ိန္ဇယားမွာ ၂ဝ၂ဝခုႏွစ္ ႏွစ္လည္တြင္ျဖစ္သျဖင့္ ၂ဝ၂ဝ ခုႏွစ္အလြန္တြင ္ စီမံကိန္း 
ဆက္လက္ လုပ္ေဆာင္ႏုိင္ရန္ အစုိးရထံမွ အာမခံခ်က္ တစ္ခုခု ရိွပါသလား။ 
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ေျဖၾကားခ်က္ ။ စီမံကိန္းမွ ေပၚထြက္လာမည့္ ဆုိင္ရာ ခ်ဥ္းကပ္ေျဖရွင္းနည္းလမ္းမ်ား၊ လုပ္ငန္းစဥ္မ်ားႏွင့္ 
သေဘာတူညီခ်က္ကတိကဝတ္မ်ားအား အစုိးရအေနျဖင့္ ဆက္လက္ေဆာင္ရြက္မည့္ ေျမယာခြဲေဝခ် 
ထားေရးဆုိင္ရာ ေဆာင္ရြက္ခ်က္မ်ားအတြက္ အသိေပးတင္ျပရန္ ေမွ်ာ္မွန္းထားပါသည္။  

၁၁။ အက်ိဳးခံစားခြင့္ရိွသည့္သူမ်ားကုိ ႀကိဳတင္သတ္မွတ္ထားျခင္းမ်ိဳးတြင္ က်ေရာက္ႏိုင္ေခ်ရိွသည့္ 
အႏၱရာယ္ကုိ ေလ်ာ့ပါးေစႏုိင္သည့္ အစီအစဥ္ ေဆာင္ရြက္ထားျခင္းမ်ိဳး ရိွပါသလား။  မည္သည့္အဖြဲ႔ကမွ် 
အာမခံခ်က္ ေပးထားျခင္း မရိွသည့္အတြက္ မည္သုိ႔ေသာ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရာယ္ေလ်ာ့ပါးေရး 
နည္းလမ္းမ်ိဳးကုိ ကၽြႏု္ပ္တုိ႔ ေဆြးေႏြးေနၾကျခင္း ျဖစ္ပါသလဲ။ 

ေျဖၾကားခ်က္ ။ LIFT အေနျဖင့္ ရန္ပံုေငြ စီမံခန္႔ခြဲေရးရံုး အဆင့္တြင္ စီမံကိန္းအတြက္ “လက္ေတြ႔ က်င့္သုံးဆဲ 
က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရာယ္ ေလ်ာ့ပါးေရးဇယား ” ေရးဆြဲထားၿပီးျဖစ္ပါသည္။ စီမံကိန္း စတင္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္အခ်ိန္မွ အစျပဳ၍ အေကာင္အထည္ေဖာ္သည့္အဆင့္တြင္ အျခား က်ေရာက္ႏုိင္ေခ် 
ရိွသည့္ အႏၱရာယ္မ်ားကုိ အေကာင္အထည္ေဖာ္ေရးမိတ္ဖက္၊ လြတ္လပ္သည့္ ေစာင့္ၾကည့္ စစ္ေဆးေရးစနစ္ 
သို႔မဟုတ္ အျခားပုံစံ တုိ႔ျဖင့္ ထုတ္ေဖာ္သတ္မွတ္မည္ ျဖစ္ပါသည္။  ထုိအႏၱရာယ္မ်ိဳး ျဖစ္ေပၚလာပါကလည္း 
ဂရုတစိုက္ သတိထား၍ စီမံခန္႔ခြဲမည္ ျဖစ္ပါသည္။ LIFT  အေနျဖင့္ က်ေရာက္ႏုိင္ေခ်ရိွသည့္ အႏၱရယ္မ်ားကုိ 
နည္းပါးေစရန္ ႏွင့္ စီမံခန္႔ခြဲရန္ နည္းလမ္းမ်ားကုိ ဆက္လက္၍ တက္ၾကြစြာ ရွာေဖြေဖာ္ထုတ္သြားမည္ျဖစ္သည္။  
ဤကိစၥမွာ ျမန္မာႏုိင္ငံအတြက္ အေရးႀကီးသျဖင့္ စိတ္ပါဝင္စားသူမ်ား အေနျဖင့္ အဆုိျပဳလႊာ 
တင္သြင္းရန္အတြက္ စဥ္းစားရန္ LIFT  က တုိက္တြန္းပါသည္။  

၁၂။ တက္ေရာက္သူမ်ားထံမွ မွတ္ခ်က္- စီမံကိန္းေဆာင္ရြက္ရန္အတြက္ သေဘာတူညီမႈ ရိွထားၿပီး 
ေထာက္ခံ ထားၿပီးျဖစ္ပါသည္။ အျခား အဖြဲ႔မ်ားမွလည္း ဥပေဒဖ်က္သိမ္းရန္ စည္းရုံးေနေသာ္လည္း 
ဥပေဒကုိ ဖ်က္သိမ္းရန္မွာမူ အမွနတ္ကယ္ ခက္ခဲပါသည္။  ျပည္ေထာင္စုအဆင့္တြင္ပင္ ထုိသို႔ 
မျပဳလုပ္ႏုိင္ပါ။  အခ်ိန္ကန္႔သတ္ခ်က္ကုိ တုိးေပးရန္ ကၽြႏု္ပ္တုိ႔ အေကာင္းဆုံး ႀကိဳးစားခ့ဲၿပီးျဖစ္ပါသည္။ 
ထုိသုိ႔လည္း လုပ္ခ့ဲပါသည္။ ေစာင့္ၾကည့္ ထိန္းညိွရန္ ေကာ္မီတီမ်ား ဖြဲ႔ၿပီး ျဖစ္ေနပါသည္။ မင္းလွတြင္ 
လယ္သမား သမဂၢရိွၿပီး စီမံကိန္းအေနျဖင့္ သမဂၢကုိ အသုံးခ်ရန္ အႀကံျပဳပါသည္။ 

 

တက္ေရာက္သူမ်ားထံမ ွေဆြးေႏြးအႀကံျပဳခ်က္မ်ား အား တုံ႔ျပန္ေျဖၾကားျခင္း ႏွင့္ REAL DEV 
စီမံကိန္း ေရွ႕ဆက္ေဆာငရ္ြက္ရန္ လမ္းစဥ ္ေရးဆြဲျခင္း 

စီမံကိန္း ဆက္လက္ေဆာင္ရြက္ရန္အတြက္ ေဆြးေႏြးပြဲတက္ေရာက္သူမ်ားမွ ေအာက္ပါအခ်က္မ်ားကုိ 
အႀကံျပဳခဲ့ပါသည္။ 

• လက္ရွိကိစၥမွာ VFV ႏွင့္ ဆုိင္သည့္ ေျမယာကိစၥသက္သက္ျဖစ္သည့္ ႏုိင္ငံေရးျပႆနာ ျဖစ္ပါသည္။ 
ေဒသခံျပည္သူမ်ားအေနျဖင့္ ၄င္းတုိ႔၏ ေျမယာကုိ မည္သုိ႔မည္ပုံ မွတ္ပုံတင္ရမည္ကုိ မသိၾကပါ။  
ျပည္ေထာင္စုအဆင့္၏ အာဏာကုိ မေက်ာ္လြန္ဘဲ တုိင္းေဒသႀကီးႏွင့္ျပည္နယ္ အဆင့္တြင္ 
ေျမလပ္ေျမရိုင္း သတ္မွတ္ႏုိင္သည့္ လုပ္ပုိင္ခြင့္ရိွေစရန္ အခန္းက႑ရိွသင့္သည္။ 

• ဤစီမံကိန္း နည္းလမ္းသည္ ဆင့္ပြားမျပဳလုပ္ႏိုင္ပါ။ ဤနည္းလမ္းကုိ တရားေသ ပုံေသထားႏုိင္ေသာ 
စံတစ္ခုအျဖစ္ မယူဆသင့္ပါ။ ထုိ႔ျပင္ အနာဂတ္ တြင ္ေျမယာ ျပန္လည္ခြဲေဝေရးႏွင့္ ငွားရမ္းအသုံးျပဳခြင့္ 
လက္မွတ္ ထုတ္ေပးေရးကိစၥကုိ ေထာက္ပ့ံေပးသည့္ပံုစံ အျဖစ္ မျမင္ရန္ လုိပါသည္။ 

https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-programme
https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-programme


With https://lift-fund.org/news/event-news/addressing-clarifications-lift%E2%80%99s-real-dev-
programme  
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• LIFT  အေနျဖင့္ စီမံကိန္းစာတမ္းကုိ ျမန္မာဘာသာသုိ႔ ျပန္ဆုိရန္ တုိက္တြန္းၿပီး အထူးသျဖင့္ မေကြးရိွ 
တုိင္းေဒသႀကီးအစုိးရ/လႊတ္ေတာ္သုိ႔ အသိေပးတင္ျပရန္ တုိက္တြန္းပါသည္။ 

• စီမံကိန္းတြင္ အားေကာင္းသည့္ ပဋိပကၡ ေလ်ာ့ပါးေရး/ျဖန္ေျဖေရး ယႏၱရားထည့္သြင္းရန္ လုိပါသည္ 
• တစ္ဦးခ်င္းပုိင္ဆုိင္မႈထက္ အျခား ပုိင္ဆုိင္မႈ ပုံစံမ်ား တုိးျမွင့္ေပးရန္ လုိပါသည္ (ဥပမာ ရပ္ရြာ လူထု 

အမ်ားပုိင္ /ေက်းရြာမွ သက္ႀကီးရြယ္အုိမ်ား  ပိုင္ဆိုင္ၿပီး စီမံခန္႔ခြဲသည့္ ရပ္ရြာလူထု ပုိင္ေျမ)  
• စီမံကိန္းအေနျဖင့္ အထူးသျဖင့္ ယင္းကိစၥမ်ားတြင္ ေဆာင္ရြက္လႈပ္ရွားေနသည့္ မေကြး 

အရပ္ဘက္လူမႈအဖြဲ႔အစည္းမ်ား ႏွင့္ ေဆြးေႏြးတုိင္ပင္သင့္ပါသည္။ ထုိသုိ႔ ေဆြးေႏြးျခင္းျဖင့္ 
အျဖစ္အပ်က္ အမွန္မ်ားကုိ ထုတ္ေဖာ္ေပးႏုိင္ၿပီး စီမံကိန္းအား ပုိမုိထိေရာက္စြာ ေဆာင္ရြက္ႏုိင္မည္ 
ျဖစ္သည္။ 

အႏွစ္ခ်ဳပ္ 

LIFT ၏ ရန္ပုံေငြညႊန္ၾကားေရးမွဴး အေနျဖင့္ အရည္အေသြး ျပည့္မီေသာ အဆုိျပဳလႊာမ်ားကုိ တုိက္တြန္းအားေပး 
ႀကိဳဆုိပါသည္။ သုိ႔ပါေသာေၾကာင့္ အဆုိျပဳလႊာမ်ားတင္သြင္းရန္ ေနာက္ဆုံးရက္ကုိ ၂ဝ၁၉ ခုႏွစ္ ေဖေဖာ္ဝါရီလ 
၁၅ ရက္ေန႔အထိ ထပ္မံ တုိးေပးထားပါသည္။  ဒါရုိက္တာက ေဆြးေႏြးပြဲတြင္ ပါဝင္ေဆြးေႏြးခဲ့သည့္ အက်ိဳး 
သက္ေရာက္မႈရိွၿပီး၊ အခ်က္အလက္မ်ား ျပည့္ဝစြာျဖင့္ ေဆြးေႏြးအႀကံျပဳခ့ဲသူအားလုံးကုိ ေက်းဇူးတင္ေၾကာင္း 
ေျပာၾကားခ့ဲပါသည္။ 
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